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SzykujÄ… siÄ™ zmiany. Nie, tym razem nie chodzi o polskie podwórko, o zbliÅ¼ajÄ…cy siÄ™ zjazd
PZJ. Chodzi o zmiany w Å›wiatowym jeÅºdziectwie. Nie nastÄ…piÄ… one szybko. To co zostaÅ‚o
zaprezentowane w Lozannie na forum FEI, bÄ™dzie teraz dyskutowane na róÅ¼nych forach i przez
róÅ¼ne ciaÅ‚a, a ewentualne zmiany zostanÄ… zatwierdzone najwczeÅ›niej podczas zgromadzenia
generalnego FEI, w listopadzie tego roku.  Z czego wynika koniecznoÅ›Ä‡ zmian? Najogólniej rzecz
ujmujÄ…c z chÄ™ci dostosowywania siÄ™ do zmieniajÄ…cej siÄ™ rzeczywistoÅ›ci i wymogów
MiÄ™dzynarodowego Komitetu Olimpijskiego (MKOL). W pierwszym wypadku chodzi gÅ‚ównie
chodzi o internet, o coraz powszechniejsze uÅ¼ywanie tabletów i innych przenoÅ›nych urzÄ…dzeÅ„
elektronicznych, które sprawiajÄ…, Å¼e my, ludzie, zwÅ‚aszcza mÅ‚ode pokolenie, jesteÅ›my
nieustannie on-line. Ale po kolei.

MKOL siÄ™ domagaPrzedstawiciel MKOL poinformowaÅ‚ 270 uczestników forum zgromadzonych w
Lozannie o celach, jakie ta organizacja stawia sobie do osiÄ…gniÄ™cia podczas IO 2020 roku.
Igrzyska odbÄ™dÄ… siÄ™ wówczas w Tokio. WymieniÅ‚ ich cztery:&bull;  zwiÄ™kszenie
zaangaÅ¼owania mÅ‚odej widowni;&bull;  osiÄ…gniÄ™cie równowagi jeÅ›li chodzi o udziaÅ‚ kobiet
i mÄ™Å¼czyzn w sporcie, promocja sportu kobiecego;&bull;  zwiÄ™kszenie uniwersalnoÅ›ci sportu
w ogóle;&bull;  zwiÄ™kszenie popularnoÅ›ci i wagi igrzysk olimpijskich.  JeÅ›li chodzi o
równowagÄ™ pÅ‚ci w naszym sporcie, czyli jeÅºdziectwie, to w pierwszym momencie czytajÄ…cy te
sÅ‚owa pomyÅ›lÄ… zapewne, Å¼e moÅ¼emy spaÄ‡ spokojnie. Wszak jesteÅ›my prymusami.
JeÅºdziectwo to jedyny sport olimpijski, gdzie kobiety rywalizujÄ… z mÄ™Å¼czyznami na równych
prawach. Tymczasem przytoczone przez przedstawiciela MKOL liczby mogÄ… nas zaskoczyÄ‡. Na
IO w Londynie w trzech konkurencjach jeÅºdzieckich braÅ‚o udziaÅ‚ 122 mÄ™Å¼czyzn i 77 kobiet.
Panie stanowiÅ‚y zatem 43,02% ogóÅ‚u startujÄ…cych. Tymczasem we wszystkich sportach
Å‚Ä…cznie udziaÅ‚ paÅ„ wynosiÅ‚ 44,4%, a w 2020 roku MKOL chce osiÄ…gnÄ…Ä‡ 46,1%.  
PozostaÅ„my jeszcze przez chwilÄ™ przy IO w Londynie i liczbach, bo sÄ… ciekawe. Sukcesem
okreÅ›liÅ‚ przedstawiciel MKOL to, Å¼e 98% biletów na trzy konkurencje jeÅºdzieckie zostaÅ‚o
sprzedanych. W transmisjach telewizyjnych skoki przez przeszkody zostawiÅ‚y daleko w tyle
pozostaÅ‚e konkurencje jeÅºdzieckie jeÅ›li chodzi o liczbÄ™ godzin relacji, ale najwiÄ™kszym
zainteresowaniem w internetowych relacjach oraz w prasie drukowanej cieszyÅ‚o siÄ™
ujeÅ¼dÅ¼enie.Czas na dyskusjÄ™Sugestie MKOL jeÅ›li chodzi o zmiany, jakie majÄ…
obowiÄ…zywaÄ‡ w IO poczÄ…wszy od 2020 roku, byÅ‚y znane wÅ‚adzom FEI od poczÄ…tku tego
roku. Komisje poszczególnych dyscyplin pracowaÅ‚y nad propozycjami zmian od lutego. Na forum w
Lozannie zaprezentowane zostaÅ‚y po raz pierwszy publicznie efekty tej pracy. Zanim to
nastÄ…piÅ‚o, Ingmar de Vos, który niedawno zastÄ…piÅ‚ w fotelu prezesa FEI ksiÄ™Å¼niczkÄ™ 
HayÄ™, powiedziaÅ‚ kilka znamiennych zdaÅ„:Jestem gÅ‚Ä™boko przekonany, Å¼e FEI musi
wziÄ…Ä‡ odpowiedzialnoÅ›Ä‡ za ksztaÅ‚t proponowanych zmian, bo przecieÅ¼ kiedy wygaÅ›nie
odpowiedzialnoÅ›Ä‡ komitetu organizacyjnego igrzysk olimpijskich po ich zakoÅ„czeniu, to na nas
spoczywaÄ‡ bÄ™dzie obowiÄ…zek zachowania naszego dziedzictwa. A co do koniecznoÅ›ci zmian
powiedziaÅ‚: Musimy zapytaÄ‡ siebie samych, czy nasz sport nie jest zbyt skomplikowane dla
widzów bez jeÅºdzieckiego przygotowania? Czy jest wystarczajÄ…co globalny? Czy obecny format
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jest zrozumiaÅ‚y i wystarczajÄ…co ekscytujÄ…cy, aby przyciÄ…gnÄ…Ä‡ nowych fanów? Chodzi o
to, aby znaleÅºÄ‡ równowagÄ™ miÄ™dzy koniecznymi zmianami, a tym, by nie utraciÄ‡ tego, co
jest esencjÄ… naszego sportu.  PrzejdÅºmy do proponowanych zmian. Nie bÄ™dÄ™ ich omawiaÅ‚
szczegóÅ‚owo. Jest ich zbyt wiele. Aby je poznaÄ‡, trzeba je dokÅ‚adnie przestudiowaÄ‡.
PoÅ›wiÄ™ciÄ‡ na to nie minuty, a godziny. Zainteresowani mogÄ… sami postudiowaÄ‡ je na
stronie internetowej FEI. Poza tym nie naleÅ¼y ich rozpatrywaÄ‡ jako dogmatu, a raczej jako
poczÄ…tek dyskusji. Jak mnie poinformowaÅ‚ Marcin Konarski, jedyny &bdquo;nasz
czÅ‚owiek&rdquo; we wÅ‚adzach FEI, jeszcze tego samego wieczoru po zaprezentowaniu owocu
dwumiesiÄ™cznej pracy Komisji WKKW, jej czÅ‚onkowie, ad hoc opracowali nowÄ… koncepcjÄ™.
Zdaniem Marcina Konarskiego lepszÄ…, majÄ…cÄ… wiÄ™ksze szanse na wprowadzenie w
Å¼ycie. Nie znajdziemy jej na stronie FEI. Ona plus dwie czy trzy inne zostanÄ… rozesÅ‚ane do
poszczególnych federacji jeÅºdzieckich, aby mogÅ‚y siÄ™ wypowiedzieÄ‡.  Ciekawe, czy gdy
propozycje te dotrÄ… do Polskiego ZwiÄ…zku JeÅºdzieckiego, caÅ‚e polskie Å›rodowisko bÄ™dzie
siÄ™ mogÅ‚o z nimi zapoznaÄ‡, ewentualnie wypowiedzieÄ‡ siÄ™. BiorÄ…c pod uwagÄ™
politykÄ™ informacyjnÄ… obecnych wÅ‚adz (i poprzednich, tych z ostatnich 2 lat takÅ¼e), nie
liczyÅ‚bym na to.Nawiasem mówiÄ…c mamy dobrÄ… ilustracjÄ™, jak to powinno byÄ‡. FEI ma
wprowadziÄ‡ waÅ¼ne zmiany w listopadzie, wiÄ™c z poczÄ…tkiem maja przedstawia publicznie
projekt zmian i zachÄ™ca do dyskusji. My w Polsce 18 maja mamy zjazd, który ma m.in.
zatwierdziÄ‡ zmiany w statucie. Projekt tych zmian zostaÅ‚ rozesÅ‚any w postaci papierowej tylko do
delegatów z poczÄ…tkiem maja (a wiÄ™c zaledwie na 3 tygodnie przed), a na proÅ›bÄ™
&bdquo;Åšwiata Koni&rdquo;, Å¼e chce opublikowaÄ‡ ów projekt na swojej stronie internetowej,
aby wszyscy siÄ™ mogli z nimi zapoznaÄ‡, biuro PZJ odpowiedziaÅ‚o, &bdquo;Å¼e nie ma na to
zgody sekretarza generalnego.&rdquo;! Nie moÅ¼na tego okreÅ›liÄ‡ inaczej jak skandaliczna
arogancja.SkreÅ›lamy czwartegoWróÄ‡my jednak do FEI. PrzedstawiÄ™ tylko dwie
najwaÅ¼niejsze zmiany w ogólnym zarysie, bo one - zapewne bez wzglÄ™du na szczegóÅ‚owe
rozwiÄ…zania &ndash; bÄ™dÄ… obowiÄ…zywaÄ‡. Pierwsza - porzucamy zasadÄ™, Å¼e
zespoÅ‚y skÅ‚adajÄ… siÄ™ z czterech zawodników, ale liczy siÄ™ wynik trzech najlepszych.
Odrzuca siÄ™ najsÅ‚abszy wynik. Od 2020 roku zespoÅ‚y majÄ… byÄ‡ 3-osobowe. A zatem
Å¼adnego skreÅ›lania najsÅ‚abszego wyniku. DotyczyÄ‡ ma to nie tylko skoków, ale takÅ¼e
WKKW czy ujeÅ¼dÅ¼enia. Chodzi teÅ¼ o zmniejszenie liczby startujÄ…cych w ogóle, czyli
zmniejszenie kosztów i skrócenie czasu trwania konkursu druÅ¼ynowego, co ma byÄ‡
korzystniejsze dla telewizji i widzów na stadionie.Na pewno zwiÄ™kszy siÄ™ nieprzewidywalnoÅ›Ä‡
rywalizacji druÅ¼ynowej. BÄ™dzie ona w wiÄ™kszym stopniu trzymaÅ‚a widzów w napiÄ™ciu, do
ostatniego przejazdu.OczywiÅ›cie ma to swoje zÅ‚e strony. A co w przypadku eliminacji jednego
zawodnika? Czy ma to automatycznie oznaczaÄ‡ eliminacjÄ™ zespoÅ‚u? Czy moÅ¼e, jak obecnie
w WKKW, wyeliminowany dostaje 1000 pkt. karnych, ale zespóÅ‚ moÅ¼e byÄ‡ sklasyfikowany,
choÄ‡ wiadomo, Å¼e na bardzo odlegÅ‚ym miejscu. WÄ…tpliwoÅ›ci  jest wiÄ™cej. Druga
najwaÅ¼niejsza zmiana &ndash; trzeba wyraÅºnie oddzieliÄ‡ rywalizacjÄ™ druÅ¼ynowÄ… od
indywidualnej. Nie moÅ¼e byÄ‡ tak, jak to ma miejsc obecnie, Å¼e rywalizacja druÅ¼ynowa jest
czÄ™Å›ciÄ… rywalizacji indywidualnej. GigantomaniaDla wielu dziaÅ‚aczy FEI jest zrozumiaÅ‚e,
Å¼e ten ksztaÅ‚t, jaki ostatecznie przybierze rywalizacja na IO w 2020 roku, powinien zostaÄ‡
wprowadzone do jeÅºdziectwa w ogóle. Teraz mamy tak, Å¼e zupeÅ‚nie inaczej wyglÄ…da
rywalizacja na IO, a inaczej podczas MÅš czy ME. Zunifikowanie tego bÄ™dzie zrealizowaniem
m.in. postulatu o zwiÄ™kszenie uniwersalnoÅ›ci jeÅºdziectwa.  Ta tendencja byÅ‚a wyraÅºnie
widoczna podczas posiedzenia poÅ›wiÄ™conego Åšwiatowym Igrzyskom JeÅºdzieckim (WEG).
Przedstawiono na nim liczby, które obrazujÄ…, jakim przedsiÄ™wziÄ™ciem byÅ‚y ostatnie WEG w
Normandii, a potem dyskutowano, co naleÅ¼aÅ‚oby zmieniÄ‡. Najpierw kilka liczb Å›wiadczÄ…cych
o skali tego przedsiÄ™wziÄ™cia. WEG w Normandii byÅ‚y najwiÄ™ksze w 25-letniej juÅ¼ historii
tych zawodów. Pierwsze rozegrane zostaÅ‚y w Sztokholmie w 1990 roku i obejmowaÅ‚y
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&bdquo;tylko&rdquo; szeÅ›Ä‡ konkurencji. WystartowaÅ‚o wówczas 422 zawodników z 31 krajów. W
Normandii zawodnicy rywalizowali w oÅ›miu konkurencjach. Reprezentowali 74 kraje.
Akredytowanych zostaÅ‚o ponad 25 tys. osób, w tym 900 zawodników, 3000 wolontariuszy, 1750
dziennikarzy i 250 osób oficjalnych. Ponad 1000 koni rywalizowaÅ‚o na piÄ™ciu róÅ¼nych arenach
leÅ¼Ä…cych w Normandii w obrÄ™bie kilkudziesiÄ™ciu kilometrów od siebie. Komitet
organizacyjny zarezerwowaÅ‚ 46 300 miejsc w hotelach. Wydano 103 500 posiÅ‚ków dla
akredytowanych osób. Sprzedano w sumie 575 tys. biletów. BudÅ¼et imprezy wyniósÅ‚ 79,6 mln
euro. Relacje telewizyjne obejrzaÅ‚o 330 mln widzów na caÅ‚ym Å›wiecie, a 5,5 mln osób
oglÄ…daÅ‚o  transmisje internetowe na stronie FEI.Jednak to, co stanowi o sukcesie WEG, o tym,
Å¼e jest to obecnie flagowy &bdquo;produkt&rdquo; FEI, z drugiej strony jest sÅ‚aboÅ›ciÄ… tej
imprezy. Mowa o tym, Å¼e ten balon roÅ›nie i roÅ›nie&hellip;Nie da siÄ™ juÅ¼ zorganizowaÄ‡
WEG bez udziaÅ‚u wÅ‚adz jeÅ›li nie paÅ„stwowych, to co najmniej lokalnych. Ten czynnik oraz
budÅ¼et i logistyka sprawiajÄ…, Å¼e obecnie tylko kilka paÅ„stw na Å›wiecie staÄ‡ na to, aby
podjÄ…Ä‡ siÄ™ zorganizowania kolejnych igrzysk jeÅºdzieckich. Uczestnikom forum przedstawiono
koniecznoÅ›Ä‡:&bull; redukcji liczby uczestników WEG;&bull; redukcji liczby dni zawodów, zamiast
obecnych 13 w dwa tygodnie, 9 albo 10, chociaÅ¼ teÅ¼ w dwa weekendy;&bull; zmiany formatu
rozgrywania poszczególnych konkurencji; zapewne w kierunku tych, jakie bÄ™dÄ…
obowiÄ…zywaÄ‡ na IO;&bull; sprawienia, aby jeÅºdziectwo byÅ‚o zrozumiaÅ‚e i ciekawe dla ludzi,
którzy na co dzieÅ„ nie sÄ… miÅ‚oÅ›nikami jeÅºdziectwa.  Te zasady nie bÄ™dÄ… jeszcze
obowiÄ…zywaÄ‡ podczas Åšwiatowych Igrzysk JeÅºdzieckich w Bromont (Kanada) w 2018 roku,
ale podczas nastÄ™pnych, w 2022 roku (jeszcze nie wiadomo gdzie), zapewne juÅ¼ tak.
PoÅ¼yjemy, zobaczymy.Marek Szewczyk  
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